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14 anys

FESTES DE MAIG pàg 10

Laura Fa, pregonera:
“Vull una Badalona
lliure de masclisme”

SANTA COLOMA pàg 14

‘Can We Run’: arriba la cursa
on els gossos també corren

BÀSQUET pàg 20

Rafa Talaverón reflexiona 
sobre el seu pas per l’UBSA

Badalona i Sant Adrià fallen 
en la lluita contra la sequera

L’Agència Catalana de l’Aigua tomba els seus plans d’emergència obligatoris, però per ara no seran multats pàg 8
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SANT ADRIÀ pàg 16

Registre policial a Tersa
i polèmica per les dades
sobre les emissions

TIANA pàg 18
El taller de Berta Blasi
desxifra una carta històrica
i misteriosa del 1931

Badalona pateix l’envelliment del seu parc d’habitatge pàg 3

Problema estructural 
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Badalona està entre les 10 ciutats
de Catalunya amb més edificis  en
estat ruïnós, dolent o decadent, se-
gons l’últim informe de l’Institut
Català d’Estadística sobre l’estat
dels pisos destinats a l’habitatge.
Aquest document, que s’elabora
de decada en decada, data del
2011 i la darrera actualització en-
cara no s’ha fet pública.

Entre aquest any i l’actualitat,
a Badalona s’han produït diver-
sos episodis relacionats amb el
mal estat de l’habitatge que han
tingut un gran ressò mediàtic.
Cada vega són més els edificis que
presenten deficiències i es pro-
dueixen situacions com esfon-
draments que han provocat el

desallotjament de les famílies.
Aquest mes de maig se n’han pro-
duït dos, un al carrer Mozart i l’al-
tre al carrer Ripoll. Afortunada-
ment, en ambdós casos l’edifici
encara és habitable i la majoria
dels veïns han pogut tornar des-
prés d’apuntalar els blocs.

“El parc d’habitatge de Ba-
dalona es va fer amb edificis
d’autoconstrucció i amb material
de no gaire qualitat.  Aquests te-
nen una caducitat més baixa i
per això estan començant a
col·lapsar edificis”, explica a Lí-
nia Nord David Torrents, regi-
dor de Serveis Socials de l’Ajun-
tament de Badalona.

UN ANY DEL CARRER GRANADA
Segurament el cas més popular
de deteriorament d’un a Bada-
lona dels darrers temps és el del
carrer Granada. El març del

2022 s’esfondrava una part de
l’edifici i, davant el risc de col·lap-
se, es va procedir a desallotjar els
veïns. Fa dos mesos es complia
un any des que els afectats van
haver d’abandonar l’edifici, al
que ja no tornaran a viure.  El
passat 7 de novembre el consis-
tori es va reunir amb ells per co-
municar-los que l’edifici estava
declarat en ruïna tècnica i, per
tant, havia d’anar a terra. 

Un enderroc que encara no
s’ha dut a terme i que els pro-
pietaris hauran d’assumir-ne el
cost, a més de decidir el futur d’a-
quest terreny. Actualment, els
afectats viuen en un pis de llo-
guer social que els ha facilitat l’A-
juntament. “És un conflicte difícil
de resoldre per les  administra-
cions locals perquè no tenim
competència en habitatge. És
l’Estat qui ha de fer reformes es-

tructurals d’edificis per revertir
la situació”, afegeix Torrents.

A SANT ROC, ENCARA MÉS GREU
El màxim exponent d’edificis
en mal estat a Badalona és el bar-
ri de Sant Roc. Als anys 70 ja es
varen detectar  edificis amb alu-
minosi i es van posar en marxa
programes des de les adminis-
tracions públiques per pal·liar la
situació. El 2000 l’Ajuntament i
l’Institut Català del Sòl van sig-
nar el conveni de remodelació
del barri, que incloïa la cons-
trucció de prop de 1.000 habi-
tatges per reallotjar als afectats.
23 anys després, encara no està
acabat. Recentment, però, les
dues parts han signat un proto-
col d’intencions per comprome-
tre’s a acabar la remodelació. Te-
nir habitatges en condicions al
barri és molt necessari, recorda

Carles Sagués, de Sant Roc Som
Badalona. Si no és així, diu, els
problemes s’acumulen. “Hi ha
molta diferència entre les zones
remodelades i les que no. Els ve-
ïns parlen de l’altre Sant Roc. La
majoria de les problemàtiques
socials són a la zona que no està
remodelada”, explica Sagués.

LA FAVB RECLAMA ACTUACIONS
Julio Molina, president de la Fe-
deració d’Associacions de Veïns
de Badalona, assegura que uns
10 barris de la ciutat necessiten
una actuació urgent en matèria
d’habitatge. “No poden esperar
més. Nosaltres fa temps que ne-
gociem amb l’Ajuntament un
pla de barris per destinar 15 mi-
lions de pressupost per aquest
problema. Necessitem la impli-
cació de totes les administra-
cions, sense excuses”, afirma.

Sant Roc és el barri de la ciutat on el problema amb l’estat d’alguns blocs de pisos és més greu. Foto: ACN

“No poden esperar més”
» Recentment a Badalona s’han viscut diversos esfondraments a edificis antics i de poca qualitat
» La FAVB diu que uns 10 barris de la ciutat necessiten millores urgents en matèria d’habitatge

Rubén Hidalgo
BADALONA

En portada
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NLes millors
perles

Wallapop va felicitar i publicitar el Dia de la Mare amb una
notificació que deia: “Trucada perduda de ta mare”.

Desenes de persones òrfenes van criticar la campanya per
l’ensurt i la tristor que els va provocar. L’empresa s’ha disculpat.

Una ampolla de vi i piruletes. Sembla que l’ésser humà
no necessita res més que això per sobreviure cinc dies

en un bosc australià. Almenys així és com ha aconseguit
mantenir-se amb vida una dona rescatada recentment.

Tres lladres roben fins a 200 vambes en una botiga del Perú.
El botí inclou diferents marques, colors i mides, però totes

les sabatilles tenen una cosa en comú: són totes del peu dret.
No sabem si als tres lladres els faltava la cama esquerra.

Enxampen un treballador de Correus que robava part
del contingut dels paquets abans d’entregar-los als

legítims propietaris. Un vídeo publicat a TikTok ha exposat
aquest lladre i ara l’empresa investiga el cas. 

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)

La lupa

Aquests últims dies he tornat a llegir o, més ben
dit, a fullejar alguns llibres i he descobert co-
ses interessants (sempre que ho faig em pas-
sa). Entre d’altres, m’ha cridat l’atenció una

frase de Victor Hugo, un poeta, dramaturg i novel·lis-
ta francès del segle XIX,  que va dir: “Els somnis d’a-
vui seran les realitats de demà”.

A vegades ens trobem amb persones que ens diuen
que no tenen temps per a res i, per això, encara que si-
guin conscients dels problemes socials, sempre al·leguen
que no tenen temps per ocupar-se’n, com si el temps per
a ells fos diferent que per a la resta dels mortals.

Quan això em passa, la meva resposta sempre és
la mateixa: cadascú administra el seu temps i prioritza
el que més li interessa o preocupa, però el temps és
el mateix.

Tot això ve a tomb perquè també he trobat infor-
mació sobre el primer dia que ens vam concentrar a
la plaça de l’Ajuntament de Badalona per reclamar
pensions dignes per a tothom.

Des d’aleshores, fa més de cinc anys, no hem dei-
xat de concentrar-nos cada setmana ni d’organitzar
xerrades, manifestacions i altres activitats per defensar
el nostre dret a rebre unes pensions dignes i exigir sa-
laris i serveis públics de qualitat.

La Marea Pensionista de Badalona, una associa-
ció que té com a finalitats la defensa de les pensions
públiques i la millora dels serveis bàsics, som un mo-
viment social, transversal i apartidista (però no som

uns babaus) que defensem que, governi qui governi,
s’ha de garantir una vida digna a les persones pen-
sionistes actuals i futures. Per això, també ens soli-
daritzem amb els moviments i organitzacions socials
que defensen els drets humans i el benestar de tothom.

Ara bé, també sabem que no tots els governs són
iguals i no oblidem que ja fa temps, quan governava
l’inefable Rajoy (PP), les pensions només van apujar-
se un raquític 0,25%.

El pròxim 28 de maig se celebraran eleccions mu-
nicipals i, per això, membres de la Marea Pensionis-
ta de Badalona ens hem reunit amb la majoria dels
candidats i les candidates a ocupar la cadira més gran
del nostre consistori per traslladar-los les nostres pro-
postes sobre com millorar a Badalona tot allò que afec-
ta les persones grans.

Des de la Marea Pensionista de Badalona consi-
derem que cal que la Regidoria de la Gent Gran lide-
ri polítiques actives favorables per a les persones grans
i, al mateix temps, que contribueixi a diferenciar els
aspectes assistencials (serveis socials i sanitaris)
d’altres centrats en el benestar, com l’habitatge, la se-
guretat, la participació i la formació al llarg de la vida.

Per això creiem que també és important revitalitzar
i dinamitzar un Consell de la Gent Gran que perme-
ti conèixer, escoltar i debatre les nostres propostes.

El nou govern ha de desenvolupar polítiques
adreçades a la majoria de les persones grans que són
totalment autònomes i no tenen cap mena de de-

pendència. Calen plans específics i transversals con-
tra la solitud no volguda i treballar per aconseguir la
millora de la sanitat pública i la reducció de les llis-
tes d’espera.

S’han d’aconseguir més i millors serveis i equi-
paments per a la gent gran (casals, centres de dia, re-
sidències públiques...). El nou govern ha de vetllar per-
què  les persones grans que ho necessitin disposin de
serveis d’atenció i ajuda especialitzada. Cal enfortir les
polítiques de prevenció i detecció a través de proto-
cols d’actuació per prevenir situacions de maltracta-
ment a les persones grans i donar-hi resposta.

Ens preocupa la bretxa digital que pateixen mol-
tes persones grans, com també la discriminació per raó
d’edat. Per això s’ha de facilitar l’atenció presencial, im-
pulsar un servei de desplaçament per a persones grans
i crear polítiques que motivin i fomentin el volunta-
riat com a eina de continuar servint a la societat.

El nou govern ha de treballar per construir espais
amables amb la gent gran. Per exemple, adequant els
parcs perquè siguin espais de descans, de gaudi i de
seguretat, tant a l’hivern com a les èpoques de calor.
S’han d’adaptar les voreres perquè els vianants hi pu-
guin circular amb seguretat i estiguin adequades per
a persones amb mobilitat reduïda, siguin grans o no.

En definitiva, les persones grans tenim dret a viu-
re amb dignitat, lliures d’explotació i de maltractament,
sense cap discriminació, amb pensions i serveis públics
que garanteixin el nostre benestar i la nostra felicitat.
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per Pedro Jesús Fernández

Volem que la nostra veu s’escolti
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Enquesta: Albiol lluny de la majoria absoluta 
i un possible govern de PSC, ERC i Comuns1

2
Vox inclou un ultra d’extrema dreta 
de número 2 a la llista de Sant Adrià

Albiol demana als Mossos que marxin d’un
conflicte amb ocupes per encarregar-se’n ell

Llibres de proximitat

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Acord per un nou espai per 
a les entitats culturals de Montgat

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@carlesral: Més creuers, menys aigua;
més creuers, menys habitatge; més cre-
uers, més residus; més creuers, més es-
calfament... #StopCreuers.

@perearagones: El Govern inicia el procés
d’expropiació d’habitatges de grans teni-
dors buits des de fa dos anys, que permetrà
incorporar-los al parc de lloguer social.

#HabitatgeSocial

@elpiratavell: Rodalies és una arma elec-
toral. Ara i sempre. I això explica per què
tot continua igual, i per què qui més la pa-
teix són les que menys tenen.

#UnDiaMésARodalies #StopCreuers

Safata d’entrada

Hi ha persones que amb
prou feines poden pen-
sar en elles mateixes

perquè els anem demanant que
tinguin en compte els altres.
Em posen malalt aquells que
van donant lliçons d’això que
anomenen empatia, alteritat, bé
comú i coses així, però després,
a la intimitat o a l’esbarjo, es pas-
sen pel folre tot el que diuen.

És impossible separar el sub-
jecte de les seves circumstàncies.
Deixeu-me dir per començar que
no es pot definir tan alegrement
el que normalment considerem
bo o dolent. El comportament
humà, diria el meu professor Jo-
sep Maria Puig (i jo ho compar-
teixo), està totalment determinat

La veritat
per Francesc Reina

per les influències que rebem de
l’exterior. A més, estem molt llu-
ny de controlar-les, per més
que diguin aquells que escriuen
llibres d’autoajuda. La qüestió,
encara que sembli absurd, és
que no som conscients del que
ens passa... I això és pastura del
missatge de l’autoritarisme, el
consumisme, l’aïllament...

De la teoria sobre les po-
mes podrides surt aquesta
gran pena que insisteix sobre
els elements patològics que

volen explicar les responsabi-
litats personals. La qüestió és
que puguem controlar els nos-
tres entorns per ser autònoms.

Que difícil... Molt d’això té
a veure amb la política. A veu-
re si ens n’assabentem: el ca-
ràcter no designa la conducta.
Això és el que ens volen fer
creure. No hi ha comporta-
ments estables, només hi ha si-
tuacions. És impossible sepa-
rar els individus de les nostres
circumstàncies.
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Els semàfors

El consistori i l’AMB han acordat
un projecte cofinançat per fer
obres de millora al Mercat 

Torner. S’arreglaran i ampliaran
sis portes del mercat per fer-les
més accessibles, es reformaran

els lavabos i es canviaran 
les cobertes.

pàgina 8Aj. de Badalona

El Govern, juntament amb els
ajuntaments de Badalona i Sant
Adrià i la Coordinadora veïnal
del Baix Besos, ha constituït 
la comissió sobre el futur de 
l’autopista C-31. Les entitats 
de Badalona, però, reclamen 

poden participar més.
pàgina 10Generalitat

El taller de la tianenca Berta Blasi
ha recuperat el text escrit en
una carta de 1931 que s’havia
esborrat. També ha confirmat 
la història de l’avi del seu client,
que sempre explicava que la
carta s’havia tacat amb sang
d’un ferit a la batalla de l’Ebre.

pàgina 18Taller Berta Blasi
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Aprovades unes obres per fer
millores al mercat Torner

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
de Badalona i l’AMB han acordat
un projecte cofinançat per fer di-
ferents millores al Mercat Torner. 

Fonts municipals confirmen a
Línia Nordque s’estan tancant els
últims detalls del projecte, que per-
metrà solucionar diferents pro-
blemes a les instal·lacions. Es
preveu que s'aprovi aquest mes i
que la licitació de les obres arribi,
aproximadament, a principis de
l'any vinent. En primer lloc, s’ar-
reglarien i ampliarien sis portes del
mercat per fer-les més accessibles.
Els lavabos també es reformaran
i es millorarà la seva accessibilitat.
A més, s’abordarà una de les
grans demandes dels paradistes,
les goteres. Per evitar aquesta si-

tuació, es canviaran les cobertes i
els vidres. Abans, però, l’Ajunta-
ment ha treballat amb els para-
distes un trasllat de les parades si-
tuades a l’altura del carrer Alfons
XXII, que passarien a la banda del
carrer Torner. Així, un grup de pa-
rades deixarà d’estar aïllat i s’u-
nificaran a una mateixa zona. 

Els tècnics de manteniment
han de valorar pròximament
que les condicions per fer el
trasllat siguin les adients i con-
dicionaran les parades que ho ne-
cessitin. Posteriorment, s’en-
derrocaran les parades antigues
i s’instal·laran les càmeres frigo-
rífiques a la mateixa planta que
les parades per facilitar l'accés als
productes als paradistes.

SEQUERA4Segons dades del
Govern actualitzades el 2 de
maig, a Catalunya hi ha 64 mu-
nicipis de més de 20.000 habi-
tants que, tal com estableix l'a-
cord de Govern de l'1 de gener
del 2020, han de presentar els
plans d’emergència obligatoris
per combatre la sequera. 

L'Agència Catalana de l’Aigua
(ACA) ha tombat els de 13 mu-
nicipis, que representen un 20%
dels que hi estan obligats, entre
ells, Badalona, i també Sant
Adrià. Aquests plans han de ga-
rantir el compliment de les do-
tacions màximes establertes i
s’han de posar a disposició de la
ciutadania per tal que pugui co-
nèixer les mesures concretes a
adoptar en cada escenari o les
mesures de contingència que
els poden afectar en els casos d’a-
lerta, excepcionalitat o emer-
gència per sequera. 

Unes mesures que poden in-
cloure reduccions de pressió i,
fins i tot, la suspensió temporal
en la prestació del servei d’a-
bastament. Les sancions als

ajuntaments que incompleixen
les mesures per fer front a la se-
quera han estat motiu de debat
polític en les últimes setmanes i
a les portes de les eleccions del
28M. Finalment, la setmana
passada Junts, ERC i PSC van
pactar no aplicar les multes als
municipis incomplidors fins un
mes després de convocar-se les
ajudes als ajuntaments per po-
der fer obres per l'estalvi d'aigua.

“NOMÉS FALTEN UNS DETALLS”
Fonts municipals asseguren a
Línia Nord que només caldria
actualitzar i detallar algunes de
les dades ja presentades per re-
bre el vistiplau. Des del consis-
tori badaloní remarquen que
des  del govern local ja s’aplica
el pla local contra la sequera des
de principis d'abril, malgrat que
encara estava sent avaluat per
l'Agència Catalana de l’Aigua.

Badalona és una de les 13 ciutats amb un pla denegat per l’ACA. Foto: Línia  

El Govern tomba el pla contra 
la sequera de Badalona

Façana del mercat Torner. Foto: Arxiu

Successos | Un detingut en un dispositiu antidroga
Els Mossos d'Esquadra van detenir ahir dimecres un home en un dispositiu

antidroga al barri de Sant Roc. La policia va informar que es van fer
escorcolls i que s’havien intervingut diverses quantitats de droga.
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Es constitueix la comissió
d’estudi del futur de la C-31

MOBILITAT4Aquest dimarts l’A-
juntament de Badalona es reunia
amb l’Ajuntament de Sant Adrià,
el conseller de Territori Juli Fer-
nàndez i la Coordinadora veïnal
del Baix Besos per constituir la
comissió sobre el futur de l’au-
topista C-31. D’aquesta manera,
es satisfà un dels desigs de di-
verses entitats de la ciutat que fa
temps que reclamaven que es
posi en marxa la transformació
d’aquesta carretera.

“Els esforços del govern i
dels veïns i veïnes de Badalona
comencen a donar els seus fru-
its. No pararem fins a eliminar
la barrera física i social de l'au-
topista. Ho defensaré on calgui”,
assegurava Guijarro. En la ma-
teixa línia,  l’alcaldessa de Sant
Adrià, Filo Cañete, també valo-
rava positivament aquesta co-

missió, ja que considera que
l’autopista afecta la cohesió de
les ciutats. “La C-31 és una in-
fraestructura que divideix bar-
ris i genera distorsions al terri-
tori. Continuaré treballant per
a eliminar aquesta barrera”,
deia Cañete.

Pel que fa a les entitats, cele-
bren la creació del grup de tre-
ball, però reclamen més partici-
pació veïnal en reconeixement als
anys que fa que reivindiquen un
canvi. “Benvinguda sigui aques-
ta comissió malgrat les restric-
cions habituals a la participació
oberta dels moviments, d'entitats
i de plataformes”, expliquen des
dels Verds. “Per fi la Generalitat
fa un primer pas per transformar
l’autopista. Ja fa massa anys que
patim la ferida”, asseguren des de
Transformem la C-31.

CELEBRACIÓ4Divendres es do-
nava el tret de sortida de les
Festes de Maig d’enguany amb el
pregó de la periodista badaloni-
na Laura Fa. Fa va parlar sobre
la seva relació amb la ciutat, els
seus inicis periodístics als mitjans
públics locals,  sobre aquelles co-
ses que li agraden de Badalona i
també d’aquells àmbits en què cal
millorar. La pregonera va mos-
trar en tot moment el fort arre-
lament que té amb la ciutat. La
Penya, la discoteca Titus, Sant
Crist, el Mercat Torner i el Pont
del Petroli van ser alguns dels
protagonistes del pregó.

“A tot arreu on vaig i on
treballo sempre soc ‘la perio-
dista badalonina”, assegurava la
periodista. Finalment, també
va dedicar un espai a les agres-
sions sexuals del Màgic. “Tinc
una filla d’11 anys i vull una Ba-
dalona lliure de masclisme per
a ella i per totes les dones de la
ciutat” va concloure.

AGRESSIONS A LA COMISSIÓ
Després dels primers actes de di-
vendres a la plaça de la Vila, va te-
nir lloc la Nit del Mono. El re-
corregut pels carrers de Baix a
Mar va acabar davant del dimo-
ni, on a la platja va haver-hi l’ac-
tuació d’un DJ. Bona part dels as-

sistents van queixar-se que les
barres per comprar consumi-
cions van trigar molt a obrir i,
quan ho van fer, no havien rebut
totes les begudes.

L’endemà al matí, la Comis-
sió de Festes va denunciar que
s’havien produït agressions fí-
siques i verbals a l’organització
durant la Nit del Mono. “Les
persones que treballaven vo-
luntàriament a la barra van re-
bre insults, els van llençar ob-
jectes i  van ser pressionades per
obtenir consumicions gratu-
ïtes”, explicaven en un comuni-
cat.  Com a protesta, es va deci-
dir no fer barra als concerts del
parc Ca l’Arnús de dissabte. Fi-

nalment, diumenge es va re-
prendre aquest servei.

NOU FESTIVAL ACCIDENTAT
L’MVP Music Days és el nou fes-
tival que es va celebrar durant el
primer cap de setmana de les
festes. Públic i artistes com Andy
y Lucas, que van estar a punt de
no cantar, es van mostrar crítics
amb els problemes amb el so als
concerts. El festival, però, tor-
narà l’any vinent i es compen-
sarà els assistents amb entrades
gratuïtes pel 2024.

A l’hora del tancament d’a-
questa edició faltaven poques
hores perquè comencés la Cre-
mada del Dimoni.

Concert a la plaça de la Vila previ a la Nit del Mono. Foto: Ajuntament

L’inici de les Festes de Maig,
eclipsat per dues polèmiques

Imatge de la constitució de la comissió. Foto: Twitter (@guijarroruben)

Badalona
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell
Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 

electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Nou capítol de les topades a
xarxes entre Parlon i Rufián

ELECCIONS4L’alcaldessa de San-
ta Coloma, Núria Parlon, definia
aquest dilluns Gabriel Rufián
com un “paracaigudista” que
aposta per la vella política. 

En una entrevista concedida
a EFE, Parlon assegurava que
no té temps per “entrar al joc de
Rufián”, però que al candidat
d’ERC a l’alcaldia “li anirà bé co-
nèixer la realitat més enllà de la
moqueta de Madrid”. Parlon tam-
bé va fer broma amb la presència
de Rufián a la ciutat, afirmant que
“ve bastants caps de setmana, no
tots”. Sobre la cultura de la polè-
mica a la política local, afegia,
també fent referència al republi-

cà, que aquesta forma de fer no té
recorregut i que els candidats no
durarien ni un mandat.

Les declaracions de l’alcal-
dessa no van deixar indiferent a
Rufián, que va contestar a través
de Twitter. “Quan jo estava a
l’escola tu ja eres regidora d’un al-
calde corrupte que et va designar
alcaldessa des d’un furgó policial”,
expressava el candidat d’ERC.
Parlon replicava preguntant-li si
“el president del Port continua
fent la selecció de les conselleres
segons la pitrera?”, fent referèn-
cia a una conversa filtrada de
Lluís Salvadó, membre d’ERC, i
actual president del Port.

ACTIVITATS4Santa Coloma aco-
llirà aquest diumenge al matí la
primera cursa Can We Run ce-
lebrada a Catalunya. Es tracta
d’una cursa solidària que se ce-
lebrarà al Parc Fluvial del Besòs
en la qual els participants podran
córrer amb els seus gossos. L’ob-
jectiu d’aquesta cursa és pro-
moure uns hàbits de vida actius
i fomentar l’adopció i la tinença
responsable d’animals.

Aquest format de cursa és
una iniciativa de Premsa Ibèrica
que va engegar-se el 2017 en
ciutats com Màlaga, Mallorca,
Vigo o a les illes Canàries i ha
concentrat més de 5.600 gossos
i persones. “Hi ha una categoria
pensada per a professionals,
competitiva, però també oferim
la possibilitat d’optar per l’opció
de marxa, pensada per a tots els
públics i córrer en família. Fins a
cinc persones hi poden participar
juntament amb el seu animal de
companyia”, explica el director
general de Premsa Ibèrica a Ca-
talunya i Balears, Félix Noguera.
La finalitat benèfica d’aquest es-

deveniment és destinar una part
dels diners a protectores d’ani-
mals. A Santa Coloma, un 30%
de l’import recaptat a les ins-
cripcions serà donat a l’entitat
Veu Animal. A més,  la jornada
comptarà també amb una pas-
sarel·la d’adopció i una exhibició
de gossos d’assistència a càrrec
d’AAS Discan. 

“Hem programat activitats
paral·leles a la cursa perquè tota
la ciutadania vingui i puguem fer
una bona tasca de sensibilitza-
ció”, afegeix Noguera. Carolina
Labrador, de l’entitat Veu Ani-
mal, s’ha mostrat “agraïda” per
la donació, ja que “ajudarà en la
nostra tasca de donar veu i pro-
tegir els animals”.

Presentació de la cursa Can We Run a Santa Coloma. Foto: Can We Run

‘Can We Run’, la cursa amb
gossos, arriba a Santa Coloma

Parlon, a la seu del PSC durant una entrevista. Foto: Albert Segura / ACN

Lleure | Arriba ‘l’Agenda d’Estiu 2023’
S’obren les inscripcions per poder gaudir de casals, colònies i campus

esportius i culturals a Santa Coloma. El consistori invertirà 220.000 euros
en beques per a aquestes activitats, un 10 % més que el 2022.
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CONTAMINACIÓ4Agents de Ser-
vei de Protecció de la Natura
(SEPRONA) de la Guàrdia Civil
van dur a terme ahir un registre
a les instal·lacions de la incine-
radora pública de Tersa de Sant
Adrià de Besòs, segons va avan-
çar El Periódico. 

Una intervenció que forma
part de la investigació per com-
provar si la incineradora va co-
metre  irregularitats en les emis-
sions de partícules contaminants
a l’atmosfera. És a dir, si va supe-
rar el límit permès la llei. El pas-
sat mes d’abril l’Audiència de
Barcelona va estimar un recurs de
l’acusació perquè el cos policial
efectués aquest registre. En con-
cret, segons El Periódico, amb la
intervenció d’aquest dimecres la
Guàrdia Civil pretén comprovar
els sistemes de control de les tem-
peratures dels forns crematoris i
revisar el funcionament de la
planta. El mateix rotatiu apunta-
va que la policia també té intenció
de rastrejar en arxius informàtics,

dispositius electrònics i docu-
ments en paper que puguin apor-
tar informació a la investigació.

MILIONS DE DADES ERRÒNIES?
El jutjat de Badalona que inves-
tiga la planta incineradora per un
presumpte delicte ecològic té
milions de dades que demos-
trarien que s’han superat els lí-
mits permesos de contaminació
amb escreix. 

Segons va avançar El Periódi-
co, però, el Departament d’Acció
Climàtica assegura que aquestes
dades no mostren la realitat, sinó
que es deuen a un error massiu en
l’enviament d’una part de les 36
milions de medicions que la con-
selleria va enviar al jutjat –el Go-
vern al·lega un error en els deci-
mals de les xifres que s’hauria pro-
duit traspassant les xifres a un Ex-
cel–. A falta que es comprovi la
magnitud de l’error, es calcula
que la xifra de dades invàlida és
milionària. En la seixantena de
fulls que recullen els gasos que han

sortit de la incineradora entre
2017 i 2021, consten, almenys, ir-
radiacions anòmales de cinc subs-
tàncies, com el mercuri i el mo-
nòxid de carboni. En cas de ser ve-
rídiques, tot i que cal recordar que
la Generalitat remarca que es
tracta d’un error, confirmarien
que s’haurien assolit nivells de con-

taminació molt alts habitualment
durant 24 hores i, en altres casos,
durant mesos sencers en els quals
no s’haurien aturat les màqui-
nes, tal com marca el protocol. 

AIRENET NO ES CREU L’ERROR 
La plataforma Airenet assegura
en declaracions a Línia Nord

que dona total credibilitat a les
dades enviades i que no creuen
que es tracti d’un error. “Aques-
ta situació només confirma que
no hi ha cap mena de control de
les emissions. Creien que ningú
llegiria tantes dades i han topat
amb una ciutadania activa”, ex-
plica la portaveu Silvina Frucella.

Tersa, en el punt de mira
» La Guàrdia Civil registra ahir  les instal·lacions de la incineradora per detectar possibles irregularitats
» La Generalitat va enviar milions de dades errònies al jutjat que confirmarien la mala praxi de Tersa

Agents de la Guàrdia Civil a l’entrada la planta de tractament de residus Tersa. Foto: ACN

Activitats | 37a Setmana de la gent gran 
Sant Adrià de Besòs celebra des de dilluns la setmana de la gent gran, que
enguany arriba a la 37a edició.  El programa inclou actuacions de corals,

tornejos de petanca i dominó i una sortida cultural a Blanes entre d’altres.
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HISTÒRIA4El taller de conser-
vació i restauració de la tianen-
ca Berta Blasi ha restaurat una
carta de 1931 tacada de sang
amb una història per recuperar.
El protagonista era l’avi d’en
Marc Vidiella, un veí del Masnou
que guardava aquesta carta des
de feia molts anys. Posterio-
ment,  va decidir exposar-la en
un marc de casa com a record i
un accident domèstic la va mal-
metre i, en exposar-la al sol, la
tinta va anar esborrant-se.

La família coneixia la histò-
ria i explica que l’avi estava fent
el servei militar quan es va pro-
duir un incendi al polvorí. El pro-
tagonista va entrar-hi per una fi-
nestra per apagar l’incendi i sal-
var les quatre persones que hi
havia. Com a agraïment, li van
oferir anar-se’n a casa amb
aquesta carta que acreditava
que estava exempt de fer el ser-
vei militar per mèrits. La porta-
va sempre a sobre, diu Vidiella,
per por que l’aturessin i dema-

nessin explicacions de per què no
estava fent el servei militar. 

UN MISTERI PER RESOLDRE
Vidiella va posar-se en contacte
amb el Taller de la Berta Blasi, a
Tiana, que juntament amb el seu
equip i el forense Sergi Claveria
van recuperar el contingut de la
carta. Després, però, quedava per
resoldre l’altra part de la història:
la taca. L’avi havia explicat que era
sang d’un company que va resul-
tar ferit durant la batalla de l’Ebre.
La taca es va fer perquè, entre uns
quants soldats,  van traslladar el
ferit fins a la Seu d’Urgell. Com
que sempre duia la carta a sobre,
la sang va acabar tacant el docu-
ment mentre carregaven el ferit.

A  través d’un test es va po-
der confirmar que la taca era de
sang, tal com havia explicat el
protagonista a la seva família.
“Va ser un moment de molta
emoció.  Si el test era negatiu, la
història que l'avi havia explicat
sempre seria una mentida. Però,

després de 90 anys, va donar po-
sitiu en sang humana!”, explica
Blasi. Ara, per conservar-la, em-
marcaran la carta original amb
la imatge extreta amb infraroigs
i el document amb la transcrip-
ció del text. Tot i que el propie-
tari vol exhibir el marc a casa
seva, Blasi assegura que la millor
manera de conservar aquests

documents antics és guardant-
los per evitar l’exposició al sol.

“La tinta mecanoscrita és
molt sensible. Tot el que porti co-
lor ho és. Per exemple, hem re-
but dibuixos de Salvador Dalí
amb dues tintes diferents i les
parts fetes amb retolador no
s’han pogut conservar”, assegu-
ra la restauradora.

UN REFERENT A TIANA
El taller de la Berta Blasi està es-
pecialitzat en restauració de pa-
per i fotografies. Treballen prin-
cipalment per diferents admi-
nistracions de l’Estat i també per
a particulars. “Cada vegada hi ha
més consciència de les adminis-
tracions de conservar arxius his-
tòrics i arriba més feina”, afegeix.

DesxifrenaTianaunacartade1931
» Un veí del Masnou va recórrer al taller de la tianenca Berta Blasi per recuperar una carta del seu avi
» Tot i que la tinta no es recupera, s’ha transcrit tot el contingut i comprovat una taca al document

A l’esquerra Berta Blasi al taller i a la dreta la carta durant el procés de restauració. Fotos: Judit Fernández i cedida

Montgat | 4a edició de Mercats amb DO Alella 
Aquest cap de setmana se celebra al Mercat de Montgat la 4a edició
de Mercats amb DO Alella. Una mostra gastronòmica amb tapes

preparades pels paradistes, maridades amb vins i música en directe.
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Esports Bàsquet | El Club Joventut Badalona rep el Baskonia
El conjunt de Carles Duran rebrà avui el Baskonia, el colíder, en partit corresponent

a la 32a jornada de la Lliga ACB. El Club Joventut Badalona hi arribarà després 
de la derrota per 87-77 contra el Basket Zaragoza 2002 del passat 6 de maig. 

"Mai he tingut secrets i, amb res-
pecte, sempre he dit el que pen-
sava als companys, a l'entrena-
dor... A vegades m'ha anat bé ser
sincer i moltes altres m'ha pas-
sat factura, però soc així. Potser
si hagués estat més calladet, la
meva carrera hauria estat una
mica millor. Vaig pagar el peat-
ge de la joventut", confessa l'ex-
pivot Rafa Talaverón (Barcelo-
na, 1972), a qui en els seus equi-
ps li deien El sindicalista.

L'adrianenc no entenia, per
exemple, que tots els jugadors
no rebessin el mateix tracte.
"N'hi havia alguns, normalment
els americans, que potser dei-
xaven d'entrenar-se si no es
complien certs detalls del seu
contracte. Fins que no vaig jugar
a l'estranger, a Portugal, no vaig
adonar-me que el contracte és
sagrat", enraona Talaverón.

Quan era jove tampoc no li
quadrava que els més inexperts,
i que potser no havien tingut cap
minut al partit, haguessin d'anar
a un entrenament obligatori. "Ara
no m'importaria llevar-me a les sis
del matí per exercitar-me i gau-
diria molt més de la vida de juga-
dor. Ets un privilegiat", reconeix.
"Em frustrava que moltes vegades
el meu esforç a les pràctiques no
tingués recompensa, però durant
els partits només pensava a aju-
dar l'equip al màxim", afegeix.

Antonio Gómez Nieto, al CB
Granada, i Xavi Pascual, al CB
Aracena, van ser els tècnics que
més rendiment li van treure. "Po-

dies parlar amb ells, et pregun-
taven com veies les coses... Per a
mi en un equip tothom té la ma-
teixa importància, des de l'entre-
nador fins a l'últim jugador de la
banqueta", enraona l'entrevistat.

A Granada va aixecar el seu
títol més rellevant, la Copa del
Rei de 1995 amb el Baskonia. "Va
ser una premonició perquè el
curs següent vaig fitxar pel club
de la ciutat. Granada és precio-
sa, té un molt bon clima i no et
falta de res. L'afició és impres-
sionant", explica, emocionat.

Amb l'equip granadí va viure
dos ascensos a la Lliga ACB (1996
i 2001), sempre amb Antonio
Gómez Nieto com a director d'or-
questra. Al primer el CB Grana-
da va ser el campió de la fase final
de Lugo superant a la final per
104-87 a un València Basket Club
que dos cursos després seria cam-
pió de la Copa del Rei a Vallado-
lid. "Malgrat que fos un gran tèc-
nic, a Gómez Nieto no el van dei-
xar continuar. Una greu errada del
president, que es va deixar mal-
aconsellar", defensa Talaverón.

UN CURS SURREALISTA
Per explicar el segon ascens
amb el conjunt andalús cal viat-
jar a la temporada 2000-2001,
la més surrealista de la seva
vida perquè va passar per qua-
tre equips: el CB Granada, el Gi-
jón Baloncesto, el CB Aracena i,
de nou, el CB Granada. Per què
es va moure tant l'adrianenc? "A
Granada el primer mes ens van
dir que estaven esperant uns di-
ners d'una requalificació de ter-
renys. Fins i tot vam guanyar la
Copa de Andalucía i vam que-
dar-nos a dormir al pavelló amb

la pedrera per fer una mica de
pressió", recorda.

Així que Talaverón va fitxar
pel Gijón Baloncesto, amb un
contracte de dos mesos per la bai-
xa de Ricardo Guillén, i després va
tornar a casa, compaginant una
feina amb el CB Aracena, de Lli-
ga EBA, també durant dos mesos.
Fins que va tornar al CB Grana-
da, ja amb els problemes econò-
mics solucionats i que s'havia
quedat amb nacionals i júniors, i
un americà. "L'ascens va ser molt
meritori. Inclús el president va
aconsellar no jugar un partit i
abandonar la Lliga perquè no li
pagaven, i l'entrenador, Gómez
Nieto, va dir que no i que jugarien.
El tècnic va ser clau perquè el club
no desaparegués", adverteix.

El seu descobridor va ser l'en-
trenador Lluís Plaza, germà de
Joan Plaza, que li va preguntar si
volia jugar a bàsquet. "Jo tenia 11
anys i no feia cap esport, i en Llu-
ís em va entrenar a l'escola Bet-
saida que, amb el temps, es va
acabar fusionant amb el CB Sant
Adrià i el CB Sant Gabriel, donant

lloc a l'actual UBSA (Unió Bàsquet
Sant Adrià), on també vaig jugar",
exposa l'adrianenc, que després
fitxaria per l'RCD Espanyol.

Seria al CB Ciudad de Huelva
on debutaria a la Primera Divisió,
futura Lliga ACB, i va escriure el
seu segon capítol a l'elit al CB Gra-
nollers: "Em van recomanar que
hi anés perquè Josep Maria Oleart,
l'entrenador, confiava molt en
mi, i així va ser. Malauradament,
després de tres cursos, l'equip es
va desfer". El següent destí de Ta-
laverón seria el Baskonia.

La seva aventura portuguesa
de tres anys (Portugal Telecom,
CAB Funchal i Aveiro Esgueira)
va començar després d'un des-
encís amb el CB Granada, on li
van comunicar que el renovarien
i després, gairebé a última hora,
amb quasi totes les plantilles
tancades i ja amb el nou entre-
nador, li van dir el contrari.

En la seva segona etapa al CB
Aracena va ascendir a LEB Or i va
acabar la temporada amb una le-
sió a l'esperó i jugant infiltrat. L'o-
peració, però, no va sortir bé,

perquè li van danyar el tendó
d'Aquil·les. "El curs següent vaig
forçar la recuperació perquè l'e-
quip no anava bé [finalment va
baixar] i em vaig acabar de tren-
car el tendó d'Aquil·les i ja no vaig
poder jugar més aquell curs", re-
corda. Un cop recuperat, va fitxar
pel CB Cornellà, de LEB Plata.
Una experiència complicada per-
què s'aixecava a les sis del matí per
anar a la feina i arribava a casa cap
a la una de la matinada, després
de l'entrenament. "Em van trac-
tar molt bé, però anava al límit i
potser havia d'haver triat un equip
de categoria inferior, amb viatges
curts i menys exigència", diu.

L'adrianenc va tornar a l'UB-
SA, on va començar a notar el pas
dels anys i va decidir penjar les bo-
tes. Si va tornar a la pista, va ser per
la insistència de Mario Lousame,
tercer entrenador del CB Mollet:
"Tenien un pivot lesionat i em van
preguntar què em semblaria fitxar
pel club. Vaig anar a un parell d'en-
trenaments i em van sortir molt bé
perquè era Nadal i estava des-
cansat, però quan vaig tornar a tre-
ballar el meu nivell va baixar mol-
tíssim. Em van encantar el pave-
lló i el públic, que no deixava d'a-
nimar, i també jugar amb Jonat-
han Ramírez, un crac". El curs se-
güent, el 2010-2011, es va retirar
a l'UBSA, "envoltat d'amics".

"Els meus fills, Marc Talave-
rón, jugador de la Unió Esporti-
va Sant Cugat, i Ariadna Talave-
rón, del Bàsquet Femení Sant
Adrià, viuen molt el bàsquet, fan
molta pinya i són grans compa-
nys. A ells els va millor perquè no
han tret la mala llet ni el caràcter
sindicalista del seu pare", con-
clou, divertit, Talaverón.

Toni Delgado
SANT ADRIÀ 

LasinceritatdeRafaTalaverón 
» Campió de la Copa del Rei amb el Baskonia, l’adrianenc va jugar a la Unió Bàsquet Sant Adrià (UBSA)

» “Potser si hagués estat més calladet, la meva carrera hauria estat una mica millor”, confessa

Rafa Talaverón, expivot de la Lliga ACB. Foto: Toni Delgado
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Mal de coraçon és una de les maneres
amb què Santa Teresa anomenava la seva
malaltia. No se sap amb certesa què pa-
tia, però és evident que la seva relació
amb el dolor era forta i intensa. En
aquesta obra, tres personatges agònics
i mig alcoholitzats, que pateixen algun
dolor a l’ànima, es troben en un bar.

A la Sala Tallers del TNC, a Barcelona.

Teatre

Mal de coraçon
Victoria Szpunberg

El trio que es va popularitzar per cantar
al seu terrat de l’Eixample durant el con-
finament és ara un grup musical conso-
lidat. Els Stay Homas acaben de publicar
el seu segon àlbum, Homas (Cukileo
Records), amb el qual asseguren que han
deixat enrere el “fenomen” i han avançat
cap a una altra etapa, tal com han expli-
cat en una entrevista a l’ACN.

Música

La Dani (Natalia de Molina), una patriò-
tica agent antiavalots, es troba durant un
desnonament a Madrid uns diners ama-
gats, una trama de corrupció policial i un
crim que l’obliga a fugir a un territori hos-
til on no és benvinguda i no coneix l’i-
dioma. Ara només compta amb l’ajuda de
la jove nigeriana a la qual acaba de des-
nonar i obre els ulls respecte al sistema.

Pelis i sèries

Asedio
Miguel Ángel Vivas

Homas
Stay Homas

Fira Literal
Els pròxims 20 i 21 de maig, el recinte de la Fabra i Coats de
Barcelona tornarà a acollir la Fira Literal, que enguany arri-
ba a la 9a edició. Aquest esdeveniment, d’accés lliure i gra-
tuït, tindrà un total de 113 parades, en les quals s’exposa-
ran més de 4.000 títols. En el marc de la fira també s’han

programat una setantena d’activitats diverses, que van des
de presentacions de llibres fins a concerts, passant per de-
bats i recitals de poesia. Al recinte, a més, hi haurà un espai
de lectura, una zona de joc i un racó gastronòmic. Els dies

previs tindrà lloc Literal PRO, la fira professional.

J O R G E  J A V I E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Amagat entre muntanyes acinglerades
i desavinents, en algun lloc remot de les
Guilleries transitat per caçadors de llops,
bandolers, emboscats, carlins, sortilleres,
maquis, pilots de ral·lis, fantasmes, bès-
ties i dimonis, el mas Clavell s’agafa a ter-
ra com una paparra. És una casa, sobre-
tot, habitada per dones, on un sol dia con-
té segles de records.

Llibres

Et vaig donar ulls i vas mirar... 
Irene Solà

| Fuga 2
Arriba Fuga 2: Melodies of Steel, una seqüela que ofereix un sistema de combat

millorat i més estratègic. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.
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És la fi d’una era televisiva. Semblava que no s’acabaria
mai, però un cop més la vida ens demostra que tot té un
final. Aquest to fatalista que gastem avui és per parlar, ni
més ni menys, de la cancel·lació de Sálvame. El programa
presentat per Jorge Javier Vázquez (Badalona, 1970) ha
estat catorze anys en antena, omplint les tardes de Tele-
cinco i acompanyant milions d’espectadors i, sobretot,

d’espectadores. Dones d’una certa edat que han trobat en
la senzillesa i el sentit de l’humor d’aquest format –que,
diguem-ho tot, sovint ha traspassat línies vermelles– un

entreteniment inigualable. I ara els el prenen, perquè qui
ocuparà les tardes de Telecinco serà la productora d’Ana
Rosa Quintana. Un altaveu de la dreta rància en lloc d’un

programa que presumia de ser “de rojos y maricones”. Que-
da clar qui hi surt perdent. Malgrat tot, Vázquez s’ho ha

pres amb humor: ha publicat a les xarxes un vídeo amb la
seva mare. “I ara què faràs?”, li pregunta ella. Ell respon que
potser torna al teatre. “Com que et va anar tan bé l’última

vegada...”, remata la mare, carregada de sarcasme. 

Famosos

Ser una estrella televisiva
És una de les cares més conegudes de la faràndula espanyola

Més aviat què li han fet: posar fi a ‘Sálvame’
El programa presentat per ell ha estat catorze anys en antena

Dol i paraules boniques
Els espectadors més fidels del format no se’n saben avenir
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OMEGA 3

Els adolescents que mengen nous en la seva dieta
mostren més capacitat d’atenció i concentració 

ESTUDI

ADOLESCENTS

REGULARITAT

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA
Són prou ben coneguts els efectes de les nous per reduir el co-
lesterol. Però els seus beneficis van més enllà. Menjar-ne habi-
tualment podria beneficiar el desenvolupament de les capaci-
tats cognitives dels adolescents i ajudar la seva maduració psi-
cològica. Això es deu a l’àcid gras alfa-linolènic, un tipus d’ome-
ga-3 que ajuda el desenvolupament del cervell, sobretot en
etapes de creixement. 

L’Institut d’Investigació Sanitària Pere Virgili ha liderat un estudi
que ha fet un seguiment a dos grups de 350 estudiants, un d’ells
consumidor de nous durant sis mesos. Els resultats mostren que
els adolescents amb nous a la seva dieta s’havien beneficiat d’un
increment en la seva capacitat d’atenció i diversos amb TDAH ha-
vien millorat notablement el seu comportament, amb menys ten-
dència a la hiperactivitat. La investigació també mostra millores
en la capacitat de raonar i resoldre problemes de forma més efi-
cient i ràpida. Segons les recomanacions dels professionals mè-
dics, si els adolescents mengessin un grapat de nous al dia, tres
cops per setmana, i mantinguessin aquests hàbits durant el temps
es veurien canvis substancials en les capacitats cognitives per po-
der encarar l’adolescència i l’entrada a l’adultesa amb més facilitat. 

Les nous també milloren el cervell

Les nous contenen un tipus d’omega-3 que ajuda el
desenvolupament del cervell en etapes de creixement

Les claus

Els resultats beneficiosos s’han contrastat mitjançant un 
estudi elaborat per l’Institut d’Investigació Pere Virgili

La recomanació és menjar regularment un grapat de 
nous, uns tres cops per setmana, i sense interrupcions
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